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FLORIN ZAMFIRESCU: 
"Artistul este un om nefericit" 

O Domnule Florin Zamfirescu, vă mai amintiţi câţi ani 
au trecut de la înregistrarea radiofonică a spectacolului 
Speranţa nu moare în zori de Romulus Guga? 

• Nu pot să răs p u n d  decât pr i ntr-o altă întrebare:  
spectacolu l  Speranţa nu moare în zori a fost înregistrat 
radiofonic? Pentru că sunt nişte ani de când am jucat acest rol -
prin 1 972, deci cam 24 . . .  şi nu-mi mai aduceam aminte dacă 
l-am înregistrat. Dar mă bucur s-o aflu! 

O Vă mai aduceţi aminte de ce a murit Piccolo, 
personajul dumneavoastră, care spunea "EU CRED -
simbolul meu e SPERANŢA"? 

• Nici în spectacolul de pe scenă nu se specifica. Era un 
momenţel acolo când se juca fotbal cu globul pământesc, şi 
Piccolo era portar, cu spatele la public; se auzea un foc de 
armă, jocul continua un timp şi, la un moment dat, când nu te 
aşteptai, băiatul cădea şi se prelingea mort pe pământ. Deci 
murea împuşcat, dar se crea surpriză pentru spectatori, pentru 
că după focul de armă jocul continua, ca şi cum nimic nu s-ar fi 
întâmplat, iar apoi el cădea. 

O Pe scenă unde l-aţi jucat? 
• La Târgu-Mureş. Era o premieră absolută, un spectacol 

pus de Dan Micu, şi pot să spun că e cea mai tristă întâmplare a 
vieţii mele de actor. Spectacolul s-a repetat foarte mult, luni în 
şir, a avut nouă vizionări politice, a ieşit în premieră la Târgu
Mureş, unde sala era "pe jumătate arhiplină", aşa se glumea pe 
atunci, pe urmă s-a dus la un festival la Piatra Neamţ, unde a 
luat cinci premii (Premiul pentru spectacol, premiul de regie, de 
scenografie, premii pentru două interpretări: a mea şi a Luciei 
Boga), apoi a fost în turneu la Cluj, unde 
am avut a treia reprezentaţie, după care 
am ajuns la sediu, unde spectacolul s-a 
programat şi s-a suspendat din lipsă de 
spectatori! Deci Speranţa pu moare în 
zori s-a jucat doar de trei ori; au fost de 
trei  ori mai m u lt e  v iz ionăr i  d ecât 
reprezentaţii! O mare tristeţe, pentru că 
spectacolul era foarte bun. 

O Pentru dumneavoastră, afec
tiv, acest rol a însemnat mai mult 
decât altele? 

• A însemnat foarte mult, dar acest 
eşec de public, ca să zic aşa, a fost unul 
dintre motivele (nu singurul) care m-au 
făcut să vreau să plec spre capitală. 

O Vi s-a întâmplat vreodată ca 
cineva să vă spună că se raportează 
la -dumneavoastră, actorul Florin 
Zamfirescu, ca la un personaj? Să 
vă identifice, a)ladar, cu rolul? De 
p i l dă ,  pentru mine ,  aţi rămas 
Piccolo. 

• De atunci am jucat multe roluri şi 
sigur că am avut ocazia să întâlnesc 
câte un  spectator sau telespectator care să-rQi vorbească 
d espre un  anume personaj . Ch iar ieri  s-a întâmplat ca o 
doamnă, pe stradă, să-mi spună că arăt mult  mai bine în 
realitate decât în film, deşi în film mă place foarte mult, şi mi-a 
amintit de "Iarba verde de acasă". lată deci că am spectatori 
care îmi amintesc de câte un rol. Dar referitor la Piccolo, eşti 
singura. 

o VA deranjează sau vi se pare normal ca oamenii să 
vA "acosteze" pe stradă, ca acea doamnă? 

• Depinde de modalitate. Noi trăim într-o ţară unde publicul 
nu e omoge n .  Oam en i i  sunt foarte dife�iţi, modalităţi l e  de 
abordare sunt foarte diferite . . .  Mă deranjează nu "acroşurile" ca 
acela descris, el altele, pe care prefer să nu l e  comentez. 

O Aţi semnat acum câţiva ani, in Almanahul "Gong", 
nl�te posibile sfaturi pentru candidaţii la IATC. Era prin 
1989. O întrebare referitoare la cariera dumneavoastră 

pedagogică: mai sunt actuale acele sfatu ri pentru 
candidaţii de acum la ATF? V-aţi gândit să le publicaţi 
într-un eventual volum autobiografic? 

• Cred că n-am să am puterea şi nici interesul să-mi fac 
vreun . . .  roman autobiografic, dar lucrez deja, de zor (şi nu ştiu 
când o să reuşesc să-I dau gata), la un curs de actorie, pentru 
că e vorba de o experienţă care se acumulează şi care altfel s-ar 
pierde. Atunci, acel material va fi poate un fel de prefaţă, sau 
capitolul ! .  

O Dumneavoastră aţi intrat "din prima" la Institut? 
• Da. 
O Există diferenţe între )!COala de atunci )li cea de 

acum? 
• Da. Vor fi întotdeauna diferenţe, şi anume de stil teatral. 

După părerea mea, stilul depinde de cel care receptează, de 
public. Publicul evoluând datorită fi lmului,  televiziunii ,  modet 
epocii în care trăieşte, fiecare spectator modifică întrucâtva actul 
interpretativ. Altă diferenţă e că, în şcoala actuală, încercăm o 
abordare a tehnicii teatrale care să scurteze drumul până la 
actorul ,  să nu zic total, dar deplin format. Din câte-mi amintesc, 
după ce am terminat Institutul au mai trecut ani de zile până 
când am descoperit lucruri pe care nu le aflasem în facultate. Şi 
ne hrănim cu speranţa că putem simplifica această experienţă 
pentru tânărul student actor, astfel ca el să ajungă mai repede 
cunoscător al multor secrete ale meseriei. Cam asta ar fi, pe 
scurt, explicaţia modificărilor din şcoală. Dar apar şi diferenţe de 
concepţie, de viziune, privin d  dezvoltarea i nstrumentaru lu i  
fiecărui viitor actor. 

O În legătură cu acest vi itor 
actor, care aţi constatat că este 
motivul invocat cel mai des privind 
alegerea profesiei? 

• Întrebarea " De ce ţ i -a i a les  
meseria asta?" o punem tuturor, dar  
m ărturi sesc că o punem mai m u l t  
retor ic,  de curiozitate, s ă  vedem c e  
scoate fiecare pe gură; pentru c ă  noi 
ştim răspunsul ,  pe care uneori nici ei 
nu-l prea ştiu .  Mulţi fac opţiunea asta 
instinctiv şi motivaţia este "pe alături" de 
adevăr (sau de realitate). Unii, din cauză 
că au fost spectatori şi le place teatrul; 
alţii, pentru că se exprimă mai uşor; alţii 
pot să intre în pielea altor persoane, deci 
să cunoască mai mult. . .  De fapt, la un 
actor adevărat, cred că e vorba despre o 
curiozitate care se manifestă astfel, prin 
a trăi mai multe vieţi deodată. 

O S-ar putea să fie un pretext 
pentru a-)li  învinge s lăbiciunea? 
Poate fi un handicap? 

• Da. Din câte ştiu şi cred, un artist, 
de orice gen, este un om nesatisfăcut. Nu este un om împlinit 
"rotund", liniştit, calm-, ci un nefericit, un instabil, un om care
şi caută echi l ibru l ,  pe care şi-1 găseşte din când în când,  în 
funcţie de realizări, pe urmă şi-1 pierde iarăşi, deci nu este un om 
foarte sănătos; prin asta nu înţeleg bolnav, ci cu o personalitate 
foarte accentuată. Un om nemulţumit, care vibrează mai mult la 
ce e în jurul său, mai sensibil. A practica meseria asta înseamnă 
a te linişti, a te împăca, a cunoaşte, a-ţ i satisface curiozltăţlle 
şi, până la urmă, a-ţi găsi echilibrul. 

n Sunteti de acord cu faptul ca teatrul nu mai co
respunde cu viaţa? 

• Teat r u l  n u  poate să n u  m a i cores pundă c u  v i aţ a. 
Problema se pune altfel: dacă teatrul (de fapt, arta, în general) 
este imitaţia realităţii sau premerge real ităţii . Eu cred că arta 
adevărată p reme rge realităţii ; când devine o imitaţie a vieţi i , a 
cotidianului, e o biată copie şi nu interesează pe nimeni. 



O Câte promoţii aţi "scos" până în prezent? 
• Am intrat în Institut, ca asistent, în 1 97 4. Am stat până în 

1 978, după care am socotit că e cazul să renunţ la asta şi să mă 
ocup foarte serios de mine, pentru că trebuia întâi să învăţ sau 
să fac eu. Au trecut încă 8 ani şi, prin 1 985-1 986, am revenit la 
şcoală . . .  N-am numărat. Vreo patru-cinci promoţi i ,  dintre care 
cea pe care am preluat-o acum este a treia unde sunt .. profesor 
de clasă". înainte am fost asistentul lui Zoe Anghel Stanca, pe 
urmă al d-nei Olga Tudorache, asistent, lectur, cunferenţiar - am 

trecut prin toate etapele astea - şi acum e a treia promoţie pe 
care am preluat-o singur. 

O Consideraţi harul 
pedagogic mai impor
tant decât acela de 
actor? 

• N u  poate să f ie  
mai  important, precum 
n u  e ma i  i m portant 
p i c i o r u l  stâng decât 
piciorul drept. E le merg 
împreună şi sunt impor
tante împreună. S igur ,  
n u  or ice actor e pe
dagog . Dar e nevoie şi 
d e  pedag o g i .  Întâm
plarea - fericită, pentru 
m i n e  - e că m i -am 
descoperit această ca
pacitate la care nici  nu 
sperasem, nici nu visa
sem atunci ·când m-am 
făcut actor .  A fost o 
întâ m p l are feri c i tă  ş i  
faptul c ă  a m  fost chemat 
la şcoală de Octavian 
Cotescu. Am descoperit 
la început că-mi place şi 
pe urmă că pot . Acum 
n-aş putea să renunţ nici 
l a  actor ie,  n ic i  l a  pro
fesoral, pentru că ele, 
cum spuneam, se con
jugă fericit. 

O Am avut ocazia 
să- I  cunosc pe f i u l  
dumneavoastră, Vlad, 
pentru care sunteţi 
un idol. Bănuiesc că 
şi pentru fiica dum
neavoastră, Ştefana, 
din moment ce amân
doi  vă ca lcă pe 
urme ... 

• Şi-au ales această 
meser ie  n u  spre fer i
c i rea ,  d a r  n ic i  spre 
nefer icirea mea, pentru 
că, din câte văd, Vlad a 
evol u at extrem d e  
frumos. Şi, c a  s ă  fac o 
mărturisire intimă, nu am 
contr i bu i t  cu n i m i c  l a  
evoluţia l u i  artistică. Am 
contribuit la naşterea lu i ,  
dar mai departe a avut 

ambiţia (probabil că şi aici îmi seamănă) să nu revină nimănui 
altcuiva meritul pentru ceea ce face el însuşi. Aşa eram şi eu. El 
a fost (şi este) nemulţumit de faptul că e fiul meu şi că toată 
lumea îl priveşte astfel .  Atât de independent a vrut să fie, încât 
nu l -am văzut n ic i  înainte de examen,  n ic i  în examenul  de 
admitere, nici la premierele pe care le-a avut; în nici un caz n-am 
participat la repetiţii. Se descurcă singur şi deja e un actor care 
a dovedit că va face meseria asta cu brio. Ştefana, deocamdată, 
e în clasa a Xli-a şi încă mai sper să se răzgândească, deşi mă 
tP.m că nu se va răzgândi. . . 

.............................. IOANA FLOREA 
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